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OÚ Kontakty

Starosta, místostarosta

518 619 479

Matrika, evidence obyvatel, 

podatelna

518 619 541

Kabelová televize, hlášení 

518 619 047

Poplatky, hřbitov, účetní, 

majetek obce

518 619 642

Správce hřbitova

724 798 012

Škola

518 619 490

Kultura

724 760 296

Sběrný dvůr

724 798 013

Lezecká stěna

724 798 015

podatelna@milotice.cz

starosta@milotice.cz

kultura@milotice.cz

mistostarosta@milotice.cz

poplatky@milotice.cz
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Slovo starosty obce

Poděkování Daně Lungové

Z jednání 
zastupitelstvaVážení spoluobčané,

horké léto je neodvratně za námi, i když tep-
lé dny přes den přetrvávají. Babí léto k pod-
zimu zkrátka patří. Je zbytečné zmiňovat, 
že je to období sklizní všech možných ko-
modit. U nás nejvíce vinné révy, ale i ovoce, 
čekajícího na uskladnění, zavařování, častěji 
na kvašení, popřípadě na následné pálení. 
Je to hezké období, kdy usilovnou prací za-
háníme podzimní deprese, dnes tolik roz-
šířený fenomén. Já toto období předběhnu 
v čase a přesunu se na poslední den roku. 
Silvestr je v naší obci už více než desetiletí 
spjat s  pochodem za prasátkem. Každých 
šest let připadá pořadatelství na jednotlivou 
obec Mikroregionu Nový dvůr. Věřte, nebo 
ne, je to právě šest let, co jsme byli hostite-
li této dnes již tradiční a rozsáhlé kulturní 
akce. Proto vás chci s předstihem o akci in-
formovat. Nejenom to, hlavně chci požádat 
o pomoc všechny, kteří mají zájem přiložit 
ruku k dílu. První setkání se spolky již pro-
běhla, od jejich vedoucích máme příslib ne-
zištné pomoci. K úspěšnému zvládnutí ale 

Odchod každého jednotlivce ze zaběhnutého týmu je na kolek-
tivu znát. Zvláště, když jde o člověka, na kterého bylo spolehnu-
tí. Tím, koho zmiňuji, je dlouholetá, dnes již bývalá pracovnice 
obecního úřadu Dana Lungová. Pracovala nejprve na postu mat-
rikářky a později jako účetní, což je práce nesmírně zodpovědná 
a psychicky náročná. Vždyť jí ročně „procházely“ pod rukama 
miliony korun. Paní Lungová za tu dlouhou řadu let fungovala 
bezchybně. Vzpomínám, jak s velkými obavami prožívala kon-
trolu hospodaření, která každou obec dvakrát ročně čeká. Oba jsme si oddechli po vyřčení 
výsledku, i když jsem byl přesvědčen, že bude hodnocen dovětkem „bez výhrad“. To svědčí 
o jejím poctivém a zodpovědném přístupu. Bylo na ni spolehnutí, byl jsem si celou dobu, 
co jsme spolupracovali, jistý, že „obecní kasa“ je v dobrých rukou. Čas však neúprosně běží 
a Dana odešla na penzi. Moc se těšila, že se bude věnovat svým vnukům a svým zálibám. Přeji 
jí i se svými kolegy, ať si svého odpočinku užije co nejvíce a co nejdéle. Věřím, že se na svém 
pracovišti občas objeví a své následovnici Katce Kotáskové pomůže radou a svými bohatými 
zkušenostmi. Že jsou to zkušenosti letité, svědčí fakt, že Dana pracovala na obecním úřadě 
(místním národním výboru) od září roku 1987. Dano, Tví spolupracovníci Ti moc děkují, 
byla jsi dobrou kolegyní a zároveň Ti přejí pevné zdraví, klid a pohodu do dalších dní. 

-jl- 

ZO ze dne 27. 6. 2019
ZO schvaluje:
- rozpočtové opatření č. 4/2019 
- prodej části pozemku parc. č. 2710/11
-  vyvěšení záměru na prodej části po-

zemku parc. č. 753/1 
- darování pozemku parc. č. 7604/2, 

7590/2 Jihomoravskému kraji
- výpůjčku pozemku parc. č. 7676, 

7315
- zadání přezkumu hospodaření za rok 

2019 Jihomoravskému kraji
- závěrečný účet obce za rok 2018 bez 

výhrad
- účetní závěrku obce Milotice za rok 

2018
- rozdělení hospodářského výsledku
- účetní závěrku ZŠ a MŠ Milotice za 

rok 2018
- podepsání smlouvy o  dílo se spo-

lečností Swietelsky stavební, s. r. o., 
na zhotovení vedlejších cest v areálu 
sklepů Šidleny

ZO bere na vědomí
-  závěrečný účet DSO Kelčany, Milo-

tice, Skoronice, Vacenovice, Vlkoš 
a  Mikroregionu Nový Dvůr za rok 
2018

-  účetní závěrku DSO Kelčany, Milo-
tice, Skoronice, Vacenovice, Vlkoš 
a  Mikroregionu Nový Dvůr za rok 
2018

ZO ze dne 19. 9. 2019
ZO schvaluje:
- rozpočtové opatření č. 5/2019
- prodej části pozemku parc. č. 2710/20
- prodej části pozemku parc. č. 753/1
- prodej pozemku parc.č. 750/24
- převod fi nančních zdrojů z  investič-

ního fondu do výnosů ZŠ a MŠ
- dočasné poskytnutí fi nančních pro-

středků ZŠ a MŠ
- smlouvu o nájmu nebytových prostor 

– obecní hospody s vítězem výběro-
vého řízení

- dohodu o vyrovnání fi nančních pro-
středků s bývalým nájemcem obecní 
hospody 

ZO neschvaluje
- smlouvu o spolupráci – užívání NV 

Milotice s  Moravským rybářským 
svazem Kyjov

- vyvěšení záměru na pronájem po-
zemku parc. č. 754/95 a část pozem-
ku parc. č. 6221 

potřebujeme co nejvíce lidí na přípravu i na 
chod samotné akce. 
Předem děkuji všem, kteří na mou výzvu 
zareagují. Teď pár řádků k samotnému té-
matu. Po dlouhých úvahách a  diskusích 
jsme dospěli k  tématu s  názvem „Napříč 
dějinami“. Protože obcí mikroregionu je 
šest, logicky i počet témat, a tudíž historic-
kých období musí být totožný. Tady jsou: 
Pravěk (lovci mamutů), Velká Morava (sv. 
Cyril a Metoděj, knížata Mojmír, Rostislav, 
Svatopluk), Středověk (gotika, baroko, re-
nesance), Novější dějiny (I. světová válka, 
1. republika, II. světová válka), Socialismus 
(budování lepších zítřků), Budoucnost (ro-
botizace, jiné galaxie). 
Milotice jako pořádající obec si své téma 
vybrala sama, ostatní obce si období vylo-
sovali. Vybrali jsme si středověk, hlavním 
důvodem je stavba zámku, který bude cílem 
pochodu. Takže už teď přemýšlejte, v jakém 
kostýmu se poslední den v letošním roce na 
zámek vypravíte.
Krásně prožité podzimní dny, úspěšnou 
sklizeň a pohodu do vašich domovů přeje 

Josef Levek, starosta obce 

Přehled plánovaných akcí
Říjen:
12. 10. Burčákový pochod
20. 10. Drakiáda
20. 10. Milotice v kostce
26. 10. Předhodová zábava

Listopad:
 9. – 11. 11. Krojované hody
16. 11. Martinské Šidleny
24. 11.  Co ohrožuje dnešní rodinu - přednáška

Prosinec:
  8. 12. Mikulášská besídka
14. 12. Vánoční jarmark
15. 12. Vánoční koncert DH Miločanka
22. 12. Zpívání u vánočního stromu
31. 12. Silvestrovský pochod - Milotice
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Společenská 
kronika V sobotu 29. června bylo starostou obce Josefem Levkem, místostarostou obce Rad-

kem Šeďou a dětmi z mateřské školy přivítáno osm nových občánků naší obce.

Jubilanti 
červenec
80 let Marta Ingrová
85 let Anastázie Hrdličková
89 let Františka Polášková

srpen
80 let Marie Kristová
81 let Jiřina Wagnerová
 Marie Tylová
82 let František Blinkal
83 let Emil Pavloušek
86 let Václav Dobeš
87 let Jaroslav Plachý
88 let František Bábíček

září
80 let Růžena Rybová
83 let Marie Macková
87 let Evžen Homola

Narození 
srpen
Nikol Konečná
David Martinák
Beáta Kristová
Anežka Střítecká

Zlatou svatbu 
(50 let) oslavili:
Anna a Ján Šlajferčíkovi (28. 9. 1968)
Omlouváme se za pozdní uvedení.

Platinovou svatbu 
(55 let) oslavili:
Jindřiška a Jan Synkovi (12. 9. 1964)

Úmrtí  

červenec
Ludmila Grufíková

srpen
Marie Dobiášková
Richard Šeďa
Anna Formánková

Vítání občánků

Ke zveřejnění jmen výše 
uvedených osob byl dán souhlas.
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Obec Milotice je dle zákona č. 256/2001 Sb. o pohřebnictví pro-
vozovatelem veřejného pohřebiště (hřbitova), který ukládá obci 
vést evidenci uložených lidských ostatků. Každé uložení lidských 
ostatků je nájemce hrobového místa povinen ohlásit předem a do-
ložit listem o prohlídce zemřelého nebo dokladem o zpopelnění. 
Porušení této povinnosti je přestupkem, který lze podle § 26 odst. 
2 zákona o pohřebnictví postihnout pokutou do 70 000 Kč.

Během jarních měsíců bylo v  celém Mikroregionu Nový Dvůr 
formou dotazníkového šetření zjišťováno, jak se obyvatelům dané 
obce žije, s čím jsou spokojeni, nebo co jim naopak na životě v obci 
vadí. Aby se předešlo pochybnostem o  výsledcích zpracovaných 
dotazníků, obce byly pouze prostředníky mezi občany a  Kyjov-
ským Slováckem v pohybu, které dotazníky připravilo a zpracovalo 
jako podklad pro tvorbu Programu rozvoje obce.

Léto je už za námi a podzim nám otevírá 
širokou náruč. Babí léto klepe na vrátka 
(alespoň doufám) a u vás se rozjel kolotoč 
sklizně všeho, co ještě zůstalo na vašich po-
lích či zahrádkách. Zvláště vinaři v těchto 
a příštích dnech zúročují celoroční práci ve 
vinici a ve sklepích už kvasí burčáky. Proto 
je potřeba jim popřát bezproblémový kvas, 
rychlé čiření a úspěšnou fi nalizaci vína. 
U nás je práce také pořád dost. V těchto 
dnech pokračují práce na obnově vestibulu 
kulturního domu. Dokončuje se montáž 
akustického sádrokartonového stropu. 
Otevřel se prostor mezi vestibulem a  šat-
nou, který bude dělit nový šatnový pult. 
Menší proměnou projde také pokladna. 
Na podlahu přijde italská dlažba a  stěny 
dostanou nový desingový kabát.
Částečnou proměnou projde také Obecní 

Nahlášení urny

Dotazníkové šetření obce pro Program rozvoje obce

Milí spoluobčané

Vyzýváme občany, aby na obecním úřadě dodatečně nahlásili 
urny, které mají uloženy na hřbitově v Miloticích. Když svou po-
vinnost splníte do 31. 12. 2019, bude urna zaevidována bez pře-
stupkového řízení a nebude uložena žádná pokuta.
Žádáme občany, aby tuto povinnost nebrali na lehkou váhu a dali 
vše do pořádku.

Věra Grufíková

V Miloticích toto šetření proběhlo začátkem května. Obec měla 
v době šetření 1887 obyvatel. Občanů starších 15 let, kteří byli oslo-
veni s prosbou o zapojení do šetření, bylo 1582. Celkem bylo vysbí-
ráno 264 vyplněných dotazníků a návratnost činila přibližně 17 %.
Z šetření vyplývá, že občané jsou s životem v obci spokojeni. Vel-
mi dobře se v obci žije 35 % respondentů, spíše dobře 50 % respon-
dentů a 11 % osob, které tuto otázku zodpovědělo, se vyjádřilo, 

hospoda, kde bude položena stejná dlažba 
jako ve vestibulu. Bude odstraněno dřevě-
né obložení a prostor bude nově vymalo-
ván.
Všimnout jste si také mohli osázení a do-
sazení záhonů (u kostela, u  hřiště, podél 
hlavní cesty Ratíškovice – Kyjov…). Jed-
nalo se o  pokračování projektu Výsadba 
zeleně z  Operačního programu Životní 
prostředí. Sázely se trvalkové a levandulo-
vé záhony. Ještě se budou dosazovat cibu-
loviny a ke konci října ovocné a neovocné 
stromy. 
Doplněno bylo také veřejné osvětlení. Dvě 
lampy byly instalovány u hřbitova (přecho-
dy pro chodce směrem na Záluží a u hlavní 
brány) a jedna osvětluje prostor na Rafan-
dě u parkoviště vedle domu pro seniory. 

Radek Šeďa
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že se jim v obci nežije ani dobře, ani špatně. Nikdo z respondentů 
nezvolil odpověď, že se mu v obci žije velmi špatně. 
Nejvíce jsou obyvatelé obce spokojeni s blízkostí přírody, klidným 
životem v obci a dobrou dopravní dostupností. Občané také po-
chválili vedení obce, výsadby stromů, péči o  zeleň, okolí zámku 
a zámeckou zahradu, či třídění odpadu a fungování ekodvoru. Na-
opak se občanům nelíbí nedostatečná bytová výstavba, nedostatek 
pracovních příležitostí a nezájem lidí o obec. 
Ze služeb a  vybavení občanům chybí například bankomat, lékárna, 
kvalitní zdravotní péče, dům s pečovatelskou službou, sociální služby 
pro seniory, cukrárna a kavárna či obchody typu řeznictví či železářství. 
V druhé části dotazníkového šetření občané hodnotili spokojenost 
žití v obci v rámci předem defi novaných oblastí žití jako bydlení, 
školství, zdravotní péče apod. Nejlépe v hodnocení dopadly oblasti 
životní prostředí, péče obce o veřejná prostranství, bydlení a kul-
tura a společenský život. Do oblastí života obce, k nimž se občané 
vyjádřili převážně odpovědí „je mi to lhostejné“, spadá oblast pod-
mínky pro podnikání. Nepříliš pozitivní hodnocení se projevilo 
u oblasti zdravotnictví. 

Jedním z kulturních zážitků letošního léta 
byl Slovácký rok v Kyjově. Tato významná 
folklorní akce pořádaná jednou za čtyři 
roky láká tisíce návštěvníků a vystoupit na 
ní je výzvou pro každého folkloristu. Jsem 
rád, že ani na naše soubory se nezapomně-
lo a měli jsme možnost naše hudební, pě-

Slovácký rok

V případě, že by se občané mohli rozhodnout, na co budou vy-
užívány obecní fi nanční prostředky, nejvíce obyvatel by fi nance 
využilo na podporu bytové výstavby. Sami občané pak doplnili 
vícekrát i potřebu využít fi nance na vybudování cesty k Šidlenám, 
domov pro seniory. Nejméně by občané v současné situaci inves-
tovali do častějších spojů veřejné dopravy a  opravy na  zlepšení 
podmínek pro podnikání. 
Z dotazníkového šetření vznikl v rámci poslední otázky také ob-
sáhlý „zásobník“ nápadů, které by obec mohla v obci do budoucna 
realizovat a doporučení od občanů, na které oblasti rozvoje obce 
by se měla obec zaměřit. Nejčastěji byly v této otázce zmiňovány 
doporučení k údržbě a budování silnic a chodníků, dobudování 
kanalizace v  oblasti Šidleny, řešení situace s  volně pobíhajícími 
psy, špatné parkování, řešení, co s budovou staré školky, nespoko-
jenost občanů s vedením školy, budování infrastruktury pro ces-
tovní ruch, nespokojenost s nedostatkem stavebních míst.
Podrobná zpráva je k  nahlédnutí na webových stranách obce 
v sekci aktuality – Vyhodnocení odevzdaných dotazníků.

Kyjovské Slovácko v pohybu, Lenka Knotková

vecké a  taneční soubory spatřit. Neméně 
důležitá byla účast našich občanů v sobot-
ním průvodu. Nejenom soubory, ale i celé 
rodiny a  jednotlivci průvod absolvovali. 
Potěšitelné je, že i  většina zastupitelů (ti 
nepřítomní byli řádně omluveni) přija-
la nabídku, oblékla kroj a  vyšla směrem 

k radnici s obecní vlajkou. Dokázali jsme, 
že nám není obec lhostejná, a že dokážeme 
držet při sobě. Děkuji každému, kdo svůj 
soubor a svou obec reprezentoval. Byl jsem 
na vás patřičně hrdý. 

Josef Levek, 
starosta obce 
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Se začínajícím podzimem končí výstavy 
v galerii Penzionu u zámku. Ty letošní byly 
svým způsobem v několika ohledech výji-
mečné. 
1. Vystavujícími byli lidé s blízkým vzta-

hem k Miloticím.
2. Tak nízký průměrný věk vystavovatelů 

jsme, troufám si napsat, ještě neměli.
3. Pro mnohé z nich to byla první výstava 

v rodné vsi.

Ráda vysvětlím. Sezonu galerie zahájila vý-
stava prací dětí z místní základní školy. Už 
sám název výstavy „Okouzlení krásou Milo-
tic“ napovídá, že se děti se svými učiteli za-
měřily na vše, co nás v naší obci obklopuje 
a co my už, možná, bereme jako samozřej-
mou součást našeho života. Nad obrázky 
jsme se mohli pozastavit a vychutnat si krá-
sy obce viděné očima našich dětí. 
Hned po nich následovala výstava rodáka 
a  občana Milotic, Jakuba Dobeše. Jak se 
sám Jakub o sobě vyjádřil je kreslíř, tatér, 
hračička… I když nestudoval žádný umě-
lecký obor, jeho záběr je poměrně široký. 
Na výstavě příhodně nazvané Všehochuť 
jsme mohli vidět plastiku, kresby na první 
pohled k  nerozeznání od obrazů Alfonse 
Muchy, viněty, i kresby věnované obalům 
alb místních kapel. Své zastoupení tu také 
měla tvorba, které se věnuje nejvíc a která 

Výstavy v galerii Penzionu u zámku
ho živí – tetování. Na výstavě jsme mohli 
vidět jak návrhy, tak fotografi e už hotového 
tetování. A kdo si nenechal ujít vernisáž, 
mohl jich několik shlédnout i „na živo“.
Třetí, poslední výstavu, si můžete prohléd-
nout ještě o  posledním zářijovém víken-
du v  rámci akce Dny otevřených ateliérů 
v době od 10.00 do 17.00 hodin. Čekají na 
vás fotografi e dalšího milotického rodáka 
Petra Foltýna a  obrazy jeho vídeňské pří-

telkyně Ulrike Lederer. Přestože Petr již ně-
kolik let žije mimo naši obec, rád se k nám 
vrací, což dokazuje i  pořádáním několika 
koncertů ročně v Kafebaru U Bohuška. 
Po celou sezonu výstav poctivě hlídaly ga-
lerii naše seniorky (a jedna maminka). Bez 
jejich pomoci by se tyto výstavy mohly jen 
těžko pořádat. Děkuji vám milé seniorky 
za vaši nezištnou pomoc.

Lenka Knotková

Dobrý den, po prázdninovém lenošení a zasloužených dovolených 
bych vás chtěla nalákat do knihovny na fůru nových knih oblíbe-
ných a žádaných autorů či žánrů. V létě nám přibylo asi 80 skvě-
lých titulů – namátkou romány ze současnosti od Táni Keleové-
-Vasilkové, Magdy Váňové, Patrika Hartla, Karin Krajčo Babinské, 
Nicholase Sparkse, Joy Fieldingové..., detektivky od Kena McClu-
reho, Jamese Pattersna, Robina Cooka..., historické prózy od skvě-
lého Vlastimila Vondrušky či Hany Whittonové. 

Místní knihovna
Pro děti přišla spousta knih s tvořící tématikou – ať už z populární-
ho televizního pořadu Šikulové, nebo pohádkové či vánoční tvoření 
a mnoho jiných. Z dětských románů si v nových knihách vyberou 
jak malí, tak velcí. Už jen 13. díl Poseroutky je velmi očekávaný. 
A tituly od Ivony Březinové z edice Holky na vodítku, které se věnují 
problematice závislostí, jsou opravdu čtivé a zajímavé zároveň. 
Přestože není zatím větší zájem o  půjčování zvukových knih, 
pravidelně nám v  rámci výměnného fondu dovážejí z  Městské 
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Poslední víkend v říjnu zavítají do Milotic desítky cyklopoutníků, 
aby se podělily o zážitky a fotky z letošního již 15. ročníku cyklo-
poutě, která vedla po západních Čechách. Tuto akci pořádá Orel 
Uherský Brod, a jejím cílem je propojit rovinu sportovní, kulturní 
i duchovní. Z Milotic jsme se účastnili tři. Cyklisté se hlásili z celé 
republiky, nejstaršímu bylo 85 let, nejmladšímu 10 let. Celkem jelo 
190 poutníků. Cesta vedla z Plzně do Litoměřic, přes poutní místa. 
Navštívili jsme poutní místa Vavřineček u Domažlic, Skoky, kláštery 
v Kladrubech a Teplé. Projeli jsme lázně Františkovy, Konstantinovy, 
Kynžvart, Karlovy Vary, viděli spoustu hradů zámků a jiných zajíma-
vostí, až jsme po 650 km dojeli do Litoměřic, kde jsme pouť zakonči-
li nedělní mší v katedrále. Příští dva roky se plánuje ve dvou etapách 
dojet na kole až do Medžugorje ležící v západní Hercegovině.
Farnost zakončila prázdniny 
farním dnem. Letos se k  tomu 
přidala zvláštní událost. Oslavili 
jsme výročí 180 let od zhotovení 
zvláštního obrazu Panny Ma-
rie pro farní kostel v Miloticích 
u  Kyjova. Program začal v  pá-
tek Mariánskou bohoslužbou. 
V sobotu po mši sv. byla mož-
nost přijmout svátost smíření, 
odpoledne se pokračovalo na 
farním dvoře posezením a hra-
mi pro děti. Pouť k Panně Marii 
Milotické vyvrcholila nedělní 
slavnostní mší svatou, kterou 
celebroval karmelitán P. Anto-
nín Marek Příkaský, který je rek-
torem kostela sv. Havla v Praze.

P. Pavel Kaška

Farnost 

Počty návštěvníků v letošní sezoně na milotickém zámku vypadají 
na rozdíl od jiných objektů prozatím velmi dobře. Uvidí se, co při-
nesou poslední týdny.
Pokud jste přišli v průběhu léta na zámek či byli dokonce vevnitř 
v interiéru, mohli jste si všimnout dvou novinek. Ještě před za-
čátkem letních prázdnin se do pokoje francouzského šlechtice 
Choiseula vrátil opravený obraz Vysmívaného Krista. Dílo po-
chází z období kolem roku 1780–1790 a podle jedněch se jedná 
o italskou školu, podle jiných o domácí moravskou provenienci. 
Ať je to tak, nebo onak, jistotou je, že k tomuto obrazu měl hrabě 
Choiseul úzký vztah – nechal si jej opravit a umístit do svého po-
koje nad postel. Restaurátor při opravě odhalil dva restaurátorské 

SZ Milotice

knihovny v Hodoníně nějaké na výběr. Momentálně jich máme 
v nabídce 20. Zase namátkou: Loutkář od D. Coleho, Nemesis od 
Jo Nesba, Robin od Zdeny Frýbové, Román o růžích od V. Von-
drušky nebo Opona od A. Christie. Možná by si i vaši prarodi-
če, kteří již špatně vidí a nemohou číst nebo se dívat na televizi, 
rádi některou načtenou knihu poslechli. Nebo ti, kteří by si rádi 
přečetli něco od současně velmi populárního Jo Nesba, ale knihu 
odmítají kvůli zvláštním jménům, si mohou svůj názor na tohoto 
autora udělat pomocí CD. 

Z akcí pro veřejnost chystáme v říjnu besedu s průvodci na místním 
zámku – Milotice v Kostce. Nemá striktní téma, spíše takové vyprá-
vění o tom, co vlastně průvodce obecně všechno dělá, jaké jsou spe-
cifi ka našeho zámku, zajímavé historky z praxe a hlavně zážitky z na-
táčení Aristokratky. Nápad vznikl v kyjovské knihovně, proto jsme si, 
za laskavého svolení, besedu domluvili i u nás. Tak doufám, že se nás 
v knihovně sejde dostatek a bude fajn zábava. Datum a čas bude upřes-
něn na plakátech, webových stránkách knihovny nebo infokanále.

Jitka Úradníková

zásahy, které způsobily, že výjev dostal poněkud „vřelejší“ kolo-
rit. Nyní je obraz vyčištěn a byl mu navrácen původní barevný 
tón. Byl to také hrabě Choiseul, kdo pořídil pro milotický kostel 
obraz Panny Marie Milotické, od jehož zhotovení letos uběhlo 
přesně 180 let.
Druhou novinkou je oprava jedné z dekorativních váz na čestném 
nádvoří z doby Karla Antonína Serényiho. Vázy v roce 1744 vyho-
tovil vídeňský sochař J. Ch. Schletterer. Bohužel se uvnitř každé 
vázy nachází železná tyč, jež drží jednotlivé části pohromadě. Tyče 
však vlivem vlhkosti korodují a  rozpínají se, takže vázy začínají 
pod tímto tlakem pukat. V průběhu následujících let projde po-
stupně generální opravou všech 22 váz.
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Rád bych se vrátil také k  nočním prohlídkám, které se konaly 
20. a 26. července po několikaleté pauze. Iniciativa pro jejich konání 
vzešla od našich průvodců, kteří je pak i sami zorganizovali. A zhos-
tili se této úlohy opravdu na výbornou. V jejich podání se návštěv-
ník vskutku autentickým způsobem přenesl do časů posledních 
majitelů a seznámil se s životem rodiny Seilernových takřka z první 
ruky. Bohudíky za takové průvodce, kteří svou práci nevykonávají 
pouze z povinnosti, že musí, ale naopak s radostí, se zápalem a hlu-
bokým zájmem. Řada jiných zámků či hradů, kde je navíc průvod-
ců nedostatek, nám je mohou tiše závidět. Díky patří také celé řadě 
dobrovolníků, kteří pomohli dotvořit celkovou atmosféru. Pokud 
jste na nočních prohlídkách nebyli, v zámecké kuchyni si můžete 
prohlédnout knihu plnou fotografi í a útržků řečí jednotlivých po-
stav právě z těchto Nočních prohlídek 2019.

Václav Lunga

Léto pomalu šedne a  započíná babí léto. 
Ze zahradnického hlediska je podzim po-
žehnaný měsíc, kdy se otevírá země a mů-
žeme opět sázet. Vše co na podzim nasadí-
me, se přes zimu usadí, zakoření a na jaře 
může v plné síle načerpat vše, co jí příroda 
nebo člověk nabídne. V září kvetou astry, 
chryzantémy s  krásným českým názvem 
listopadky, zlatobýl, rudbekie, sasanky, 
rozchodníky, zápleváky, jiřiny a  vlastně 
vše, co kvete podruhé. Můžete se přijít 
inspirovat do zámeckého zahradnictví 
na prodejní výstavu trvalek a čarověníků, 
která je otevřena i ve ztížených podmín-
kách rekonstrukce skleníků. 
Letošní zahradnický rok byl o  málo pří-
větivější než roky minulé. Občas, někdy, 
trošičku sprchlo. To se nám příroda snaží 
říci, že přes všechny apokalyptické zprávy 
nás k  životu nepotřebuje. Z historických 
pramenů vyplývá, že jsme již zažili malou 

Pokud chcete vidět roztodivné bytosti ze světů kouzel, čar 
a snění, musíte uvěřit, že existují. Poté se vám zjeví v zahradách 
zámeckých a  můžete se s  nimi chvilku pobavit a  pohrát, než 
zase zmizí. Tato možnost nastala již pošesté koncem června za 
hojné účasti dychtivých objevitelů pohádkových míst i pohád-

Zámecká zahrada

Pohádkový les 

dobu ledovou, tím rozumíme extrémní 
výkyvy podnebí mezi 14. až 19. stoletím, 
s vrcholem mezi lety 1638 až 1715. Prů-
měrné teploty poklesly, nešlo o  období 
neustálé zimy, jak by možná někdo čekal, 
ale především o  období silné nestability 
počasí. Malá doba ledová nahradila mi-
mořádně teplé a stabilní období v 10. až 
13. století, jemuž zase předcházelo chlad-
nější období drsného raného středověku. 
V 1. polovině 16. století pak čteme o vel-
kém oteplení a  rozkvětu hospodářství 
i celé společnosti. Horká a suchá léta vr-
cholila na začátku 40. let 16. století, kdy 
vyprahlá Praha zažila ničivý požár Malé 
Strany a  Hradčan. V něm dokonce sho-
řely i  zemské desky, tedy základní regis-
tr českého šlechtického majetku. Tako-
vé počasí přálo plodinám všeho druhu. 
Výjimečným rokem 16. století byl rok 
1540, který přinesl do českých zemí stře-

kových bytostí, kterých je bezmála padesát. Poděkování patří 
Klubu maminek. Klubu seniorek, Skautům z Buchlovic, všem 
pravidelným účinkujícím za spolupráci. Zvláštní poděkování 
a velké díky patří všem sponzorům, bez kterých by se Pohád-
kový les nekonal.

domořské klima, kdy bylo sucho, a vyso-
ké teploty přetrvávaly od jara do začátku 
zimy. Převážně z  Itálie přivážela šlechta 
množství teplomilných rostlin, převážně 
fíky, citrusy všech tvarů a velikostí. Víno 
z toho roku bylo výborné. Tehdy tu byla 
největší plocha vinic v  dějinách. Občas 
k  nám zavítala i  hejna sarančat, která 
dnes neopouštějí Afriku. Některé zimy 
v 16. století byly totiž tak teplé, že se na 
polích selo už v lednu. Doba nebývalé hoj-
nosti se však v 60. letech 16. století změ-
nila na dobu tuhých zim a  krátkých lét. 
V 17. století nastaly extrémně tuhé zimy, 
ve kterých mnohem častěji zamrzaly vni-
trozemské řeky, Baltské moře a  dokonce 
i sever Jadranu. V alpské části střední Ev-
ropy se začaly výrazně rozšiřovat ledovce. 
Tato změna počasí vedla šlechtu k úvahám 
o výstavbě oranžérii a skleníků, ve kterých 
se rostliny pěstovaly a přechovávaly. 
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Prázdniny jsou u konce a to znamená, že za-
čal nejen školní rok a všechny děti musí opět 
usednout do lavic, ale také to, že hasiči měli 
během prázdnin plné ruce práce. Všechny 
akce během tohoto období proběhly úspěš-
ně a naše hasičská mládež ukončila sezónu. 
A co jsme tedy všechno stihli? 
Vaření gulášů, které proběhlo 22. června na 
hasičském hřišti, se může pochlubit velkou 
účastí i přes to, že nám počasí velmi nepřálo. 
Vaření kotlíkových gulášů se zhostilo hned 
dvanáct týmů. Novinkou letošního roku 
byla porota tvořená jedním členem z  kaž-
dého týmu. Porota hodnotila barvu, chuť, 
tuhost masa a celkový dojem soutěžních gu-
lášů. První místo získali Šipkaři a hlas lidu 
obhájili Chudáci z Milotic. Tímto jim zpět-
ně gratulujeme. Ostatním týmům děkujeme 
za účast a věříme v chutné guláše i v dalším 
roce. Velké díky patří také sponzorům za 
věcné dary. 
Stejně jako vloni i  letos jsme se zúčastnili 
soutěže ve vaření guláše O pohár starosty 
obce pořádanou SDH Vracov. Na této sou-

V českéj nátuře je furt si stěžovat a byt nespokojený. A jak k nám 
Češi na Moravu jezdijú na víno, tož tým brbláním asi nakazili aj 
nás, Moravských Slováků. Kolevá každého vinobraní sa vedú furt 
ty samé řeči: 1. Počasí: „Éj, dyby tak scalo na jaře, dyž to bylo po-
třeba!“ než včíl do arteplí a zhnilých hroznů. A esli bude pršat aj na 
burčákových pochod (snáď nebude) a na hody (beztak zas bude)...
2. Velikosť arteplí: „Strýcu, vy máte arteple jak rybíz!““Myslíš, že 
až tolik?““Né, tak veliké.“ Ale tehotok strýca zas može těšit, že sa 
praví: Čím hlúpější sedlák, tým větší arteple, tož snáď to platí aj 
obráceně. A že na arteple nejdú špačci. Bodaj by rači šli.
3. Špačci – každý rok sa najdú další nové fígle, jak jich zahnat od 
vinohradů. A každý rok sa zistí, že ty loňské nefungujú. Búchá-
ní děl majú za budíček ke snídání a za večerníček před spaním. 
A aj sítě sa naučili překabátit – každé hejno má svojich specialistů: 
průzkumníků, co zkontrólujú, esli je ve vinohradě hotař, a majú aj 
takých, co zalezú pod sítě a místo žraní enom pařátkama oškubá-
vajú guličky na zem. A ostatní už ich enom na zemi zbírajú. Tož 
jediné, co doopravdy zabírá, je zas enom ten hotař. Tož esli si to 
nebudem navzájem hlédat podlevá vypsaných služeb, tož jednú 
nekdo aj zaplače.
4. Cukry v hroznoch – súsedi si navzájem poščávajú moštomě-
ry podle teho, esli měříjú vícej, oblíbené sú hlavně stařečkovské 
klostrnajburky, ty ukazujú najvíc. To sú potem v koštovém kata-
lógu krásné cukry! 

je divadelní hra, se kterou nás tradičně navštívilo kočovné diva-
dlo z Krnova a vtipným vystoupením jsme si zopakovali hodinu 
dějepisu od Národního obrození, kdy se těžce probojovával čes-

SDH Milotice

ČZS

Bývali Čechové statní jonáci 

těži jsme měli hned dvě družstva, a to SDH 
Milotice a družstvo mládeže Dejmal a Sop-
tíci. Umístili jsme se na krásném 7. a  10. 
místě. 
Nebojte, hasiči nemají soutěže, které se týkají 
jen jídla. Nesmíme zapomínat na naši mlá-
dež. V sobotu 24. srpna si na hasičském hři-
šti spolu s rodiči užili hry a grilování, které 
bylo příjemným završením prázdnin. První 
zářijový týden již nastoupili na první trénin-
ky týkající se závodu požární všestrannosti. 
V říjnu na mládež čeká soutěž TFA mladých 
hasičů. Již teď jim držíme palce. 

Ale včíl, po přednášce Karla Novotného, co ju zahrádkáři zorga-
nizovali, už je v módě hleďat spíš na pH. Vinaři sú včíl chytří jak 
rádio, chodijú dvakrát za deň po vinohradě, křúpú zrnéčka, esli 
sú dosť zralé, hledijú do refrakto... kukátek, zmýšlajú, esli padajú 
kyseliny, a tí vtipnější si dělajú srandu: „Přej si neco, padá pH!“. 
Přemýšlajú, mudrujú, plánujú ledofk u... a potem zaprší a stejně to 
hneď druhý deň zeberú. 
A potem sú druzí, co čekajú, až nekdo hrkne kýblama. Letos to 
spustili Chrámači, poněvadž im mopr velice žrali osáci. Súsedi im 
při mletí hleďali do škopka a  škrábali sa za uchem či kde, a do 
třech dňú už zbírali všecí na dolním koncu.
Ale najdú sa aj témata teho roku originální, letos třebars hraboši. 
Či návštěva paní prezidentovéj u nemenovaného vinařa ve sklép-
ku s novú fasádú s modrú podezdívkú, eště nepolétú vyjétým ole-
jem. Paní prezidentová sú veliká fanynka páně kastelána Bočka, 
tož sa s tým nemenovaným vinařem asi sčuchli na návštěvě zám-
ku, kde henten oný dělá v zahradě. Paní prezidentovéj sa to prej 
moc lúbilo. A bodygárdom sa to prej lúbilo velice až moc. Snáď 
si tehotok Zpravodaja nepřečtú nejací tenoristi, al kejda či salá-
misti, aby nezistili, kde je najslabší místo ochrany našeho státu. 
Ale potratili sme tak jedného člena zahrádkářů – povidál, že už sa 
s nama nemože bavit, dyž uňho včíl koštujú prezidenti.
A eště ve zkratce: na zájezdě do Podhájskéj už nepršalo do auto-
busa, Burčákový pochod bude 12. 10. a Martinské Šidleny 16. 11. 
Zbytek si dozistite na našich webkách www.Sidleny.cz či na FB...

Jarek Grufík

ký jazyk, přes první vydanou kuchařku M. D. Rettigové až po 
zvolení prvního prezidenta T. G. Masaryka.

Roman Krejča

V neděli 22. září jste nás mohli potkat na 
Trhu místních produktů na nádvoří stát-
ního zámku Milotice. V sobotu 26. října se 
uskuteční předhodová zábava s místní ka-
pelou Bigbity Rock, kam jste srdečně zváni. 
Posledních pár slov patří hlavně rodičům 
všech dětí, které se rády učí novým doved-
nostem, rády běhají, učí se novým poznat-
kům a poznávají nové kamarády. Tato výzva 
je určena právě vám. Rádi mezi námi přiví-
táme nové mládežníky. Přijďte za námi na 
trénink! 

Alexandra Křížová
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V tomto čísle bychom rádi informovali o našich aktivitách, které 
provozujeme hned od začátku školního roku a na tyto zároveň 
samozřejmě zveme případné zájemce, kteří by rádi vyplnili svůj 
volný čas.
Atletika: Každé pondělí v době od 17.00 do 18.00 hodin máme 
k dispozici školní tělocvičnu, kde mohou přijít děti a mládež od 
8 do 17 let (kluci i holky) – zaměřujeme se na atletické prvky, 
silová cvičení a cvičení při hudbě. Pro bližší informace můžete 
kontaktovat Pavlínu Náplavovou.
Divadelní dílna: Každé úterý od 16.30 do 18.00 hodin v budově 
bývalé mateřské školy na Rafandě mohou přijít děti, které vydrží 
uvedenou dobu bez doprovodu – tady se děti trošku protáhnou, 
společně vyrobí loutku, kulisy a naučí se s vyrobenými postava-
mi zahrát krátkou pohádku. Případné informace poskytne Mar-
kéta Belková.
Aerobik: Tato činnost se momentálně těší velké oblibě, a proto 
jsou letos otevřeny čtyři oddíly, které jsou rozdělené podle věku. 
Cvičí se v  bývalé budově MŠ a  časy tréninků jsou následující: 
Pondělí 17.00–18.30 hodin, středa 16.30–19.00 hodin, čtvrtek 
17.00–18.00 hodin (nováčci – předškoláci a prvňáčci) a po nich 
18.00–19.00 hodin. Pro bližší informace můžete kontaktovat 
paní Magdu Měsíčkovou.
Pokud by někdo neměl podmínky pro to, aby někoho kontakto-
val, můžete přijít přímo v uvedené časy na místo konání a zrovna 
si aktivitu vyzkoušet. Této příležitosti můžete využít do konce 
měsíce října.
Jak už jsme nastínili v minulém čísle, v neděli 6. října oslavíme 
100leté založení naší jednoty. Protože je Orel křesťanská organi-
zace, nemůžeme zahájit oslavy jinak než mší svatou v 9.45 hodin 
v místním kostele, kde zazní i orelský pochod. Od 15.00 hodin 
bude v kulturním domě program, kde bude možné shlédnout 
výstavu o Orlu (loutky, fotografi e apod.), představení skvělého 
divadla Víti Marčíka, vystoupení členů a  dětí z  Orla a  pokud 

V pátek 5. července vypukl již tradiční 
pochod kolem rybníka, tentokrát pod 
názvem „Kouzelný“ a opravdu byl kou-
zelný. Počasí nám přálo, děti si užily leg-
raci, opekly špekáčky a  někteří odváž-
livci přespali ve stanech. Na závěr přišel 
i kouzelník Láďa. Vše se prostě moc po-

Jednota Orla

Klub maminek informuje

bude přát zdraví naším pamětníkům, mohli bychom zaslechnout 
i kratičké vzpomínkové vyprávění. Během celého dne bude k dis-
pozici všem návštěvníkům občerstvení a dětský koutek.
Tímto zveme nejen své i bývalé členy, ale všechny občany naší 
obce! Těšíme se na shledanou v říjnu!

Pavlína Náplavová

vedlo a  užili jsme si krásný den. Všem 
pomocníkům moc děkujeme a  hlavně 
velké díky patří rodině Horákové a Pav-
louškové, které nám poskytly krásné zá-
zemí. Maminky se také v červnu účast-
nily akce ve vaření kotlíkového guláše, 
děkujeme jim a dětem za povzbuzování 

a opět dík rodině Slezáčkové za zapůjče-
ní kotle. 
Klub maminek zahajuje své schůzky od 
září. Scházíme se každý pátek v 17 hodin 
v bývalé mateřské škole na Rafandě, těší-
me se na vás.

Milotické maminky
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Po příjemném létě se vracíme opět do 
režimu pravidelných povinností i  rados-
tí. A tak jsme i  my maminky daly hlavy 
dohromady a  vymyslely několik aktivit, 
na které vás zveme, a doufáme, že budou 
patřit mezi ty společné radosti. Letos se 
nám opět podařilo čerpat dotaci od Ji-
homoravského kraje a díky této podpoře 
jsme mohli nakoupit nové společenské 
hry, sportovní pomůcky, hračky, knihy 
a další vybavení do klubu na Rafandě, na 
které se můžou vaše děti těšit při akcích 
pořádaných naším spolkem.

Po letní účasti na Slováckém roku už každý člen 
Trnavečku ví, proč se se Slováckým rokem pojí ta-
ková sláva. Lidí, kteří se přišli pokochat krásou na-
šeho lidového umění, bylo skutečně hodně, ovšem 
krojovaní byli mezi nimi nepřehlédnutelní. Neji-
nak tomu bylo i u dětí z Trnavečku. V sobotním 
průvodu centrem Kyjova reprezentovaly soubor 
i naši obec v čele milotické skupiny. Za hudebního 
doprovodu naší cimbálové muziky pochodovaly 
a prozpěvovaly si do rytmu s úsměvem značícím 
radost z dění něčeho nevšedního a svátečního. 
Člověk by si řekl, že je ten úsměv před neděl-
ním vystoupením přejde, ale nenechaly se vyvést 
z  míry a  vystoupení v  parku zvládly bravurně. 
Před plným hledištěm předvedly, co všechno se 
za necelého půl roku naučily a spolu s cimbálo-
vou muzikou představily skočnou (tanec typický 
pro náš region) v kombinaci s vtipnými momenty 
z vesnického života. 
Se stejným pásmem „Vstávaj, hospodářu!“ děti 
vystupovaly i  v pátek 20. září u  Šidlen, kde za-
hajovaly Festival písní nejen z  vinohradů. Kro-
mě zmíněného pásma vystoupily také se dvěma 
novými, která doplnila sólová vystoupení Šárky 
a  Elišky Lungových ze Skoronic – obě děvčata 
totiž od začátku školního roku posílila řady mu-
zikantů v  cimbálové muzice. Naše vystupování 
na této události předcházelo množství zkoušek, 
a tak jsme rádi, že se nám podařilo dát všechno 
do kupy a Trnaveček se mohl na tomto festivalu 
představit.
A pokud by některé děti naše vystoupení upouta-
lo natolik, že by se rozhodly k nám přidat, pošlete 
je za námi! Se začátkem nového školního roku 
jsme opět zahájili pravidelné schůzky – každý 
čtvrtek v kulturním domě od 17.00 do 18.00 ho-
din nacvičuje Trnaveček a v pondělí od 16.00 do 
17.00 hodin zkouší muzika. Aktuální informace 
o dění obou našich složek najdete na FB strán-
kách Trnaveček – dětský folklorní soubor. 

Eliška Dřevěná
Foto Miroslav Novotný

Spolek Rodinné centrum Milotice

DFS Trnaveček

Od 16. září začalo v tělocvičně ZŠ tradiční 
Cvičení s kravičkou Miluškou pro nejmen-
ší děti (1,5–5 let) od 17.00 do 18.00 hodin 
s novou vedoucí Kateřinou Kotáskovou.
Od 19. října startují pravidelná sobotní od-
poledne deskových her, kde si děti a dospělí 
budou moci vyzkoušet zahrát různé des-
kovky, po domluvě případně je i  zapůjčit. 
Seznam deskových her, které máme k dispo-
zici, najdete na našich facebookových strán-
kách. V listopadu plánujeme také oblíbený 
Turnaj ve společenských hrách pro všechny 
věkové kategorie, tentokrát ve hře dobble. 

V rámci sobotních odpolední děti budou 
moci také tvořit, hrát si s novými hračkami 
čilegem a  jinými stavebnicemi. Můžete si 
také přijít přečíst nebo vypůjčit knížku z naší 
knihovničky, která je zaměřená na výchovu 
a rozvoj dětí, ale najdou se v ní i dětské kníž-
ky. Seznam knih k zapůjčení také najdete na 
našich facebookových stránkách.
Klubík batolat pro děti do tří let, který vede 
Martina Martináková, se bude scházet na Ra-
fandě vždy ve čtvrtek od 15.30 do 17.00 hodin.
Přejeme krásné babí léto.

Ivana Řiháková
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Prázdniny utekly jako voda a  my jsme se 
museli rozloučit s  naší usměvavou bylin-
kářkou Marií Dobiáškovou. Ráda s  námi 
tancovala, nosila nám čaje, olejíčky nebo 
bylinkový likér. Pomáhala, kde byla potře-
ba. Děkujeme.
Koncem srpna proběhlo krásné setkání Mi-
kroregionu Nový Dvůr na Seniordance ve 
Skoronicích. Každá obec zatančila svůj ta-
neček. Obdivovali jsme tu směsici nápadů, 
tanečních inspirací, hudby a pozoruhodné-
ho oblečení. I my jsme se pečlivě připravo-
vali a náš taneček „Bez mobilu ani ránu“ se 
velmi líbil. Je vidět, že v každé obci žijí ši-
kovní a pracovití lidé, ochotni udělat něco 
pro druhé. To se ukázalo také na Slováckém 
roku v Kyjově, kterého se hodně seniorů zú-
častnilo, ať už v krojích při vystoupení, nebo 
jako diváci. Obklopeni slováckými písněmi 
a pestrostí krojů, zapomněli jsme na nedu-
hy, problémy i bolesti. A to je naše krásné 
Slovácko! 
V září začala naše pravidelná setkání v pří-
stavbě kulturního domu a  zúčastnili jsme 
se zájezdu do spřátelených Bánovců nad 
Bebravou na Slovensku. V říjnu také končí 
výstavy v Penzionu, které jsme po celou se-
zonu hlídali. Slíbili jsme také pomoc se sbír-
kou pro Diakonii Broumov, která proběhne 
v týdnu od 7. do 11. října.
Těšíme se na podzim plný barev, sklízení 
úrody, vinobraní a také koštování burčáku! 
Ale jen tak trochu, abychom nespadli z kola! 
Čeká nás příprava na náš 10. jubilejní ples, 
neboli „Taneční odpoledne“, který proběh-
ne v neděli 12. ledna. Budeme se učit nový 
taneček.
Přijďte mezi nás, zasmějte se a  bude vám 
s námi dobře.

Libuše Šrahulková

Školní pozemky mají obrovský potenciál 
pro vybudování přírodní učebny. Proto se 
naše škola dala tímto směrem. Pestrá škol-
ní zahrada je prostor nejen pro relaxaci dětí 
MŠ a žáků naší školy, ale i prostor pro uče-
ní – názorné a  zajímavé. Propojujeme tak 
učební látku s praktickými činnostmi „tam 
venku“. Velmi důležití jsou zapálení učitelé, 
kteří vědí, jak nejlépe jednotlivé prvky v za-
hradě propojit s učební látkou. 
Troufnu si říct, že se nám povedlo z  dří-
ve málo využívané školní zahrady vytvořit 
opravdu učebnu v  přírodě. Díky dotacím, 
které jsme na vybudování zahrady získali, se 
můžeme pochlubit velmi zajímavými prv-

Klub seniorů

Ze školy jen krůček do přírody…
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V rámci projektu Dne zdraví uspořádala naše škola na závěr škol-
ního roku pro děti praktickou výuku první pomoci, kterou nám 
zprostředkovaly studentky Klvaňova 
gymnázia a  Střední zdravotnické školy 
v Kyjově.
Žáci měli možnost vyzkoušet si masáž 
srdce a umělé dýchání. Na třech stanoviš-
tích poskytovali pomoc dospělému, dítěti 
i malému kojenci. Po provedení resusci-
tace se učili uložit spolužáka do stabilizo-
vané polohy. Dozvěděli se, jak postupovat 
při popáleninách a  opět si získané po-
znatky mohli ověřit na vlastní kůži. 

V pondělí 2. září přivítal na obecním úřadě starosta naší obce Mgr. 
Josef Levek spolu s ředitelem základní školy Antonem Ivánkem 16 
nových prvňáčků. Hodně štěstí v  nové životní etapě jim popřály 
i paní zástupkyně Mgr. Ludmila Jakubová, Mgr. Věra Bajová a jejich 
třídní učitelka Mgr. Jitka Ingrová. Potom si v doprovodu svých rodi-

Den zdraví

První školní den

ky, jako jsou třeba vrbový tunel, vrbové iglú, 
hmatová stezka či vyvýšené záhony. Spous-
ta dřevěných prvků slouží pro venkovní hry 
a pobyt dětí z mateřské školy.
V zahradě můžeme pozorovat vodní živo-
čichy, kteří žijí v  jezírkách simulujících Pí-
sečný rybník. Kuňkání žab a barevné vážky 
lákají k jezírkům i vodní ptáky. Stejně jako 
kamenná zídka vybízí k pěstování sukulen-

Jednoduché to nebylo ani při zastavování tepenného a žilního krvá-
cení. Nižší ročníky zápasily s uvazováním trojcípého šátku u zlome-

niny. Rovněž obvazování jednotlivých 
částí těla vypadá jako hračka, ale při 
samotném zkoušení mnozí zjišťovali, že 
všechno se člověk musí naučit.
Na jednom stanovišti se děti setkaly 
s  pojmem epilepsie a  alergie. Získaly 
i informace o alergii na včelí bodnutí.
Určitě jsme tímto projektem přispěli 
k pohotovější reakci dětí při pomoci ka-
marádovi či dospělému.

Mgr. Doris Bažíková

tů, tak i kousek zatravněné plochy nám při-
pomíná přírodní rezervaci Horky. (Škoda 
jen, že se tu nedaří hlaváčkům.) Také spole-
čenství hmyzu zde má své místo, ať už jsou 
to „hmyzí hotely“, nebo názorné ukázky ze 
života včel.
Pythagorova věta, osázená květinami, ob-
jasní její význam prakticky, stejně jako 
i  modely objemů pomůžou žákům si lépe 

p , ce . š oč y ápas y

představit metr krychlový. Ve výčtu prvků 
pro výuku bych mohla pokračovat, ale to 
nejdůležitější pro výuku je krásný dřevěný 
altán, který dovede žáky uchránit před hor-
kými paprsky slunce či podzimním mrho-
lením.
Díky naší školní zahradě máme opravdu jen 
krůček ze školy do přírody.

Mgr. Ludmila Jakubová

čů prohlédli svou novou třídu a seznámili se s prostředím, kde bu-
dou trávit další školní léta. Jak už bývá v Miloticích dobrým zvykem, 
i letos se prvňáčků ujali letošní deváťáci, kteří jim budou nápomocni 
v prvních týdnech ve školním prostředí.

 Mgr. Jitka Ingrová
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Příspěvek k debatě o stárkování
V posledních letech se v Miloticích potý-
káme s problémem sehnání stárků a stá-
rek, což vyvrcholilo v minulém roce. Čas-
tým argumentem uváděným proti ujmutí 
se této funkce jsou celoroční povinnosti. 
Dnešní článek se proto pokusí vystihnout 
charakter toho, co znamená stárkovat 
v Miloticích, a navrhne určitou reformu, 
jež by stárkování uzpůsobila dnešním 
podmínkám.
Funkce stárka – voleného představitele 
mládeže – je starobylá a  první doklady 
o ní pocházejí z 16. století. Volbu stárků 
obyčejně potvrzoval starosta a často také 
farář. Jednalo se proto o  funkci prestižní 
a váženou. Milotice nebyly výjimkou. Mi-
lotičtí stárci řídili mládež, a to jak v oblas-
ti světské, tak církevní. Ještě v roce 1914 
chodívali stárci žádat milotického faráře, 
zda může být tehdy a tehdy muzika. Po-
kud farář svolil, stárci zaplatili hudební 
poplatek, který následně farář rozdělil 
mezi chudé farnosti. Poté šli za starostou. 
Pokud i  ten nic nenamítal, mohla se ta-
neční zábava konat. 
Takže stárek nejenom organizoval a řídil 
taneční zábavy, kterých bývalo podstatně 
více než dnes, ale rovněž ručil za jejich 
průběh. Toto výsadní postavení stárků 
se při muzikách projevovalo třeba sóly. 
Stárci také vodívali mládež při ofěrách, 
tedy při průvodech se svíčkami kolem 
oltáře po dané mši sv. Stárci kromě toho 
řídili stavbu máje na hody či předávali vě-
nec při dožínkách. Krojovaný průvod na 
hody je až mladšího data a začalo se s ním 
pořádně až po roce 1945. 
Jak píše V. Šťastný, stárka si v Miloticích 
volila mládež, ale starosta jej mohl z růz-
ných příčin odmítnout – například kvůli 
tomu, že byl stárek členem Sokola (ikona 
pokrokářství a  protikatolictví) nebo tře-
ba že byl nevěrec. Stárci, aby mohli být 
přijati, museli pocházet z dobrých majet-
kových poměrů, být zachovalí (=panici 
s dobrou pověstí) a  šikovní. Před 1. svě-
tovou válkou se stárci volívali na sv. Ště-
pána (26. 12.), a to na dobu jednoho roku. 
Bývali (a dodnes jsou) stárci dva. Stárka-
mi byly ještě za první republiky galánky 
stárků, nevolily se. 
Po roce 1948, a zvláště v krizovém období 
70. a 80. let, držela funkci stárků a stárek 
„kostelová“ mládež, a to i přes tlaky okolí 
a nemalé oběti – např. stárkovali kolikrát 
chlapci 16–17letí, jen aby tato tradice ne-
zanikla. Tehdy také hodový průvod čítal 
pouze třeba 15 párů. Stárci a stárky se za-
čali volit na krúžku. V této podobě přešlo 

stárkování do 90. let. Na přelomu tisíciletí 
pak nastal všeobecný „boom“. Tento ne-
obyčejný rozkvět vystřídal určitý úpadek, 
který je patrný v posledních asi deseti le-
tech. A to paradoxně za situace, kdy kro-
jované mládeže jde na hody mnoho, ale 
do funkce stárků a stárek se nehrne nikdo. 
Příčin této krize je více. Jednou z hlavních 
je „předimenzování“ povinností, k němuž 
došlo v době rozkvětu – co někdo ze stár-
ků a stárek přidal z vlastní iniciativy, bylo 
už v  dalším roce považováno za normu. 
Momentálně je situace pro stárky nezávi-
děníhodná. Při dnešní nesourodosti mlá-
deže to vypadá tak, že stárci a  stárky už 
neřídí práci mládeže například v  případě 
přípravy hodů, ale zpravidla ji vykonávají 
přímo sami či za pomoci nejbližší rodiny 
a  kamarádů. Vytratila se ona solidárnost 
v oblasti oplácení pomoci: já pomůžu tobě 
a až já budu potřebovat, pomůžeš ty mně. 
Je to stárek, kdo musí „hostit“ ostatní klu-
ky a běda jak ne. 
Degenerace je patrná například v tom, že 
mlsné huby otevřou na stárka bez jeho 
dovolení v hospodě účet. Ta tam je stár-
kovská autorita. Stárek, pokud se vůbec 
najde, je tak doslova hlupákem. Stárci 
jsou rovněž povinni na pondělní hodové 
muzice „bavit“ ostatní scénkou a  podle 
úrovně scénky se pak hodnotí, jestli stárci 
za něco stáli nebo ne. Z nových, naprosto 
vyčerpávajících a  absurdních povinností 
je pak shánění hospodářů. To představuje 
předhodový maratón spočívající v obchá-
zení, přemlouvání a  doprošování klidně 
i v 20–30 domech. A v poslední době jsou 
to nakonec i samotní stárky a stárci, kteří 
musí po uplynutí svého funkčního obdo-
bí dalším obcházením domů shánět své 
nástupce, poněvadž na vyhlášenou volbu 
stárků nikdo nepřijde. V momentální si-
tuaci je ujmutí se této funkce vlastně zá-
zrak a pro ty, co ji vezmou, bláznovství.
Jak z  toho ven? Stárkování v  Miloticích 
byla a  je funkce celoroční, nejenom ho-
dová. Nicméně povinnosti, kterých se za 
poslední dekády nakupilo, je třeba ose-
kat a  přizpůsobit době. Nevím, zda by 
pomohlo nějaké vyhotovení stárkovské 
magny charty či „ústavy“ jako „stropu“ 
stárkovských povinností. Možná ano. 
Níže je několik návrhů či postřehů k  re-
formě:
1) Je třeba probudit sounáležitost (nejen) 

mládeže, aby hody, fašaňk či jiné akce 
nebyly věcí pouze stárků, ale všech. 
Jestli se chceš bavit, musíš nejdřív 
přijít pomoci. Mám tím na mysli ko-

lektivní práci – výzdobu sálu, výrobu 
volenky, zdobení kostela atd. Stárci 
a stárky musí i nadále nést hlavní díl 
odpovědnosti, ale už nesmějí být otro-
ky. Jeden za všechny, všichni za jedno-
ho. Je to úkol výchovný a dlouhodobý, 
který nebude možné uskutečnit bez 
dobrých vedoucích souborů a kultur-
ních osobností. Hlavně to ale všechno 
začíná doma, v rodinách. 

2) Při převzetí stárkování je třeba být při-
praven na milotické „bolesti“: pomlu-
vy a rýpavé řeči. Je třeba na ně nedbat 
a uvědomit si, že je často vedou ti, kdo 
se odpovědnosti vyhýbají a kdo by si 
měli nejdříve zamést před vlastním 
prahem.

3) Volba stárků a  stárek se musí přesu-
nout na dřívější termín, neřešit to na 
poslední chvíli. 

4) Je nutné zrušit ony opravdu ztěžující 
„úkoly“ z poslední doby: shánění ho-
dových hospodářů a  zařizování ná-
stupců. 

5) Je třeba zdobrovolnit některé další po-
vinnosti. Například scénku na hodové 
pondělí, organizování zvaní na hody 
nebo uvaření guláše na Štěpána – ještě 
na přelomu 70. a 80. let si každý kluk 
vzal klobásek a  stárek poskytl pouze 
vřelou vodu v hrnci.

6) Co se týká „kostelních“ povinností, je 
třeba je v  umenšené podobě pone-
chat, aby se tradice a  poslání stárků 
a  stárek zachovaly. Rozhodně udržet 
zorganizování výzdoby kostela na 
hody, tedy na oslavu posvěcení koste-
la, a na největší křesťanské svátky Ve-
likonoce a  Vánoce. Výzdoba ale ať je 
důstojná a střídmá – v jednoduchosti 
je krása. Zdobení chrámu o  prvním 
svatém přijímání nebo o  Božím Těle 
pak přenechat jiným. Starobylou služ-
bu fakulantů podržet, přičemž vypo-
moci v  této službě by mohli ženatí 
muži, kteří ji dříve běžně vykonávali. 
Stárkám zrušit zajišťování adventní-
ho věnce. Rovněž zdobrovolnit účast 
na nesení sochy Panny Marie do Ža-
rošic a  adresovat ji kostelní mládeži. 
Odlehčit stárkám by se dalo změnou 
organizace zdobení křížů a  soch po 
vesnici o  slavnostech – řešením by 
bylo „adoptování“ daného kříže kon-
krétním domem či rodinou. Rovněž 
„unormálnit“ podobu darů plodin 
na děkovnou mši a  vrátit obětnímu 
průvodu jeho pravý smysl – mělo by 
se jednat o  skutečné dary, které dále 
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Velká gratulace
Kateřina Nováková získala na mistrovství 
světa v karate Goju – Ryu 2019 v malajsij-
ském Kuala Lumpuru 2. místo v kategorii 
Kumite jednotlivců do 48 kg a  2. místo 
v kategorii Kumite team. Kačce gratuluje-
me a přejeme hodně sportovních i osob-
ních úspěchů.

poslouží potřebným nebo chudým. 
Z vlastní zkušenosti vím, že výnos 
hodových volenek a  příspěvek obce 
pokryjí výdaje stárků a stárek na celý 
rok. 

7) Hodně se dá ušetřit neobjednáním 
kameramana, který bývá nejdraž-
ší položkou. Pohoštění chasy např. 
při stavění máje umenšit – něco na 
povzbuzení přinést, ale pokud chce 

daný stavitel máje víc, ať si sám koupí. 
Umírněné volenky a  pohoštění před 
domem jsou také cestou. 

8) Mít na mysli, že pokračujeme v  tradici 
našich předků. Stárkování – spoluorga-
nizace hodů a jiných slavností – přispí-
vá nezastupitelnou měrou k posilování 
kolektivu obce a utvrzování jejího cha-
rakteru. Lidé se při nich stýkají, rozvíjejí 
vlastního ducha a  oživují historickou 

paměť. Člověk se při stárkování i  při 
pomoci stárkům učí, že nežije sobecky 
jenom sám pro sebe, ale i  pro druhé. 
Lidé odjinud proto v drtivé většině pří-
padů nechápou, že ještě něco takového 
existuje a sami se k nám rádi vracejí, po-
něvadž zde cítí živého ducha a lidskost. 

9) V neposlední řadě je třeba být na toto 
„své“ či „naše“ hrdí, nikoliv pyšní.

Václav Lunga
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Festival písní nejen z vinohradů

Trh místních produktů a řemesel


